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This interviegw is being taped with Mr. Gordon Gray on June
25, 1975 in Mr. Gray's office in Waghington, D.C. Present
for the interview, Mr. Gray, and the interwviewer is Dr., Burg,
Eisenhower Library staff.,

DR. BURG: Mr. Gray, let me pose this guestion to you: As

we both know the newspapers now are full of material cencerning
the CIA [Central Intelligence Agency] activities and parti-
cularly allegstions that the CIA was involved in assassi-
nation plots against various leadars, some of then in Latin
America=--Fidal Castro is one such who's baen named. We would
e most interested in knowing 1f in your work, particularly
as a special assistant in the White House, 1f any such plans

were discussed during the Eisenhower administration.

MR. GRAY: Well, let ma first speak about organization in
the White House. Of course, the National Security Council
has been used in a different way by every President who has
served since, weall, the Kational Security Act of '47 which
created the Central Intelligence Agency. At the risk of
gvarsimplification and zlso perhaps considering some slight
inaccuracies, but generally speaking my experience under
President Truman--and I should say that in the original act

of 1947, az you know, the secretaries of the services ware
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mempers of the National Security Council and I was secretary
of the army in '29 and '50--the act was amended in 1949 T
baelieve. And amonyg the changez made was the 2limination of
the service secretaries from the National Security Council

and leaving only the secretary of defense and I guess the
chairman of the Joint Chiefs of S5taff as the military adviser.
So I often sdy and perhaps I said this fto Mr. Hopper—-I'm

one of two living men who'wve evar heen kicked off the National
Security Council, the other one being Stuart Symington who was
secretary of the Air Force, and at one tims we ware members
because we ware service secretaries and then in '49 this was
changed. So my assoclation with the National Security Council
actually goes back to, 1949 when I was a member, briefly.
Subseguently and in 1950, as the record will show, I went to
Chapal Hill [Meorth Carolina] for five vears. I came back

here in about July of '55 to bacome assistant secretary of
dafense for international security affairs in the Eisenhower
administration and as such I was--Mnr [Charles E.] wilson,

then the secretary of defense--I was Mr. Wilson's back-up, if

you will, for the National Security Council. I served on the
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Pilanning Board c¢f the NSC, and I assumé that records ares
clear as to what the Pilanning Board 1s. If vou want to go

into that, T'll--
BURG: Sstting up the agendas—

GRAY: Well, really it's preparing the draft policy papers
mostly. The agendas wara really set by the speecial assistant,
originally with the approval of the President, but after a
while he had sufficient confidence in me not to be concernsd
that I wouldn't scnedula improperly what should be on the
agendz. In any event, I was the dafanse menber of the
planning board and accompanisd Mr. Wilson bo NSC meetings.

I briefad him in advance of the meetings to the extent that

he would allow himself to be briefed, and it was not always

easy to brief him.
EURG: Was that a perscnality guirk of his? v -

GPAY: ¥Yeg, that's right. He weuld take a "trip around the
world," as he expressed it. We'd get on some subject and

then he'éd get in some reminiscence about Genaral Motors or
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something else and freguently he would go to a National
Security Council meeting really not fully briefad about Lhe
issues which weare coming up, either because he didn't feel
that he needed to be briefed--and he was a wvery bright man:
T mean he's bean much maligned, I think, by the pregss—--or
bezrause he just would get his mind on something else. But
in any event, I went with him to the NEC meetings, all of

shem. r

Eu?

»

BURG: So we might be able then to say, Mr. Gray, that if
this were a lack in Mr. Wilson, if it tended to reduce his
effectivensss, the lack was in some part, perhaps totally,
made up by the faet that you were always prasent with him.

And you had the specific knewledge yourself.

GRAY: PFrankly, I wouldn't ge that far, but it's possikle to
put that interpraetation on it. WMo, to be perfectly heonast
about it, I think he didn't really feel the nsed of being
briefed. He was a well-informed man, and sometimes I was
frustrated because there were difficult issues and I wanted

to make sure that he understood them. Kot that he would
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need any mora than anybody else to understang, but I was
sagar that the defénse Gepartment was properly represented
at the meeting. And scmetimes I worried that he wasn't
properly prepared, but, in =11 honesty, 1 can say that I
don't remember any occasion when he embarrassed me by this
lack of preparation. My point is that I know the Bational
Security Council and its sub-groups pretty well becausa then
following ny service in that capacity I became director of
ODM, no longer in existence, of course, that's the Office of
Defense Mobilization, and at that time T was a statutory f” m?\
member of the Mational Security Council. So then I was ré;Eij
attending the council meetings in my own right and then when

T left the office of ODM to become = special asgsistant to
Prezident Eisenhowar, the National Security Council was my
responsibility. So, for a pericd of from July "S53 until tha

and of the Bisenhower administration, I was constantly
asgociated with the NS3C, sither as a back-up to Mr. Wilson,

as a member or as a person responsible, I don't want to make
any particular point of this, but, well perhaps I do--I read

in the papers today about the senate select committee demanding.
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the minutes of the National Security Council meetings. Well
there were no minuntes of the National Security Council
megtings, at least 23 I knew 1t. Now I'll got into a littlae
mora detall on that and it may be that this is covered in
the Hoppaer interviews-—--I'm not just sure--in tarms of whether
thera were minutes or not. I've said all of this to indicate
that I'm not speaking in a wvacuum when it comes to the National
Sacurity Council. y
Now, &s to the grganization in the White House when, HL
for what——-two and a half vears I served as special assistant
te President Eisenhower--that was a staff job and so con-
sideraed by the President and by me, unlike, for example,
[Henry] Kissingar's performance where he's an oparator as
well as steff. General Eisenhowsr never would have had, T
think, anybody in that position in an operating capacity.
It was purely staff and therefore a much smaller, more
narrowly-baged functien than now. HNow it gets a little
confused because he's also sacratary of state. But I suspect
that it was more narrow even than the functions performed

by MeGeorge Bundy and Walt Rostow and other later special
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assistants. My responsibility was the National Security
Council and such other responsibilities as the Fresident
chose to give ma. And in thosa days, as you will probably
find when you talk with Gensral [Andrew] Goodpaster, he and
T sharad National Sacurity responsibilities in a very happy
way, In later years it was not Goodpaster and Gray; it was
Bundy or Rostow or Kissinger--who alse? The difference
baing this: I was more concernad with longer range policy
olanning, forelgn policy, foreign military pelliey; whereas
Andy, who had the ftitle I think of staff secretary and
therefore he had a lot of other duties with the respect to =
White House staff, he wag sort of, if I can use a vernacular
axpression, he was sort of the spot man Ffor the President.

In other words, if the President wanted some message to go
the chairman of tha joint chiefs or if ha was involved in
somsthing of immediacy, he would normally turn to Goodpaster.
Coodpaster was his liaiseon with the military, to some extant
with the intelligence &gencies, and our duties therefore
tended to ovarlap. And as John Eisenhower wrote in his bock,

I balieve he adverted to this, he pointed out if Goodpaster
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and Gray had not been men of goodwill and mutual admiration,
we pould have had a constant donnybrook in the White Houza
hecsusse our responsibilities did overlap and intertwine.

We avoided difficulty by keeping each other fully informed,
and T think he will tell vou that anything he should have
known he was told by ma, and anything that he knew that
impinged upon my responsibilities I was fully awara aef. And
wa saw each other, I would say, practically on a Gaily

basie.

EURG: The contact maintained basically through conversation.

o
-'-. 1

GEAY: Yes. |
BURG: Rather than memoranduam.

GRAY: No, no. Practiecally nothing by the way of memoranda,
I think. For example, I'd go into the President's office

sometimes to discuss, well let me say, you read today about
the Forty Committes. Whan I first became special assistant
+his committee was known as tha Fifty-Pour Twelve Committes,

and it was called that bescause that was the number of the



KMr, Gordon Gray, 6=25-75 Page 9

Security Council paper which established the committce and
gave it its charter for oversight af covert: operations,
Pifty-Four Twolve meaning that this was the twelfth paper
adopted by the council in 1954. That committee began to

get some visibility in the press and otherwise and so I
changed the name of it. Let me digress to say that my cure
for a lot of avils in government would be simply to change
the nama of the organization. And when T say evils, assumed

evils, press imbued te the government. I'd Just freguently ffﬂaﬁh

oL}
Ll |

i . d iz :
change the names of these organizations. ©DBut in any event s ol

.
we called it then the Special Group, subsequently and after

I left the White House it was called, I think, the Thres-0-
Thrae Committee because it met in Room 303 in the Olg
Executive Office Building. It may have had one ather natme
change until it finzlly became now tha Forty Committea., And
if I were running the government, I'd change the name of it
again. In any event, if I had, as T sometimes did, occasion
to go and talk to the President about soma proposed action

the Fifty-Four Twelve Committee or the Special Group, I

i

o

would without fail stop on the way sut in Andy's office ang
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tall him £hat I discussed such and such with the President
and his decision was so a2nd so. And he did the gama with
me in slmost everything, well, in everything that had any

real relationship to our mutual and common responsibilities.

RURG: Could T ask you, Mr. Gray, did you come to this working

relationship just because it was the very nature of your

work that clearly this was a way to solve it, or had one of

you advanced this sclution to the other? £z
L“'ilm; 4

GHAY: Well I hope wyou'll ask Andy that guestion because his

recollection may ba clearer than mine. Let me say that he

was in place before I was. In other words, he succeeded &

man, an army officer whose name I think was Carroll.
BURG: FPete Carrcll,

GRAY: DPete Carrell whom I really, I think, never knaw or
not well. And Andy wes on beard, and I've forgotten fox
how long, before I came into the job when I succesded
Bobby Cutler. So that my guess is that Pete Carroll had

donie--no I'm wrong about that because--I was going to say
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that ne did both jobs, he didn't, because Bobby Cutler was

irat special assistant to Genoral Eiscnhower for nmaticnal

the
Becurity =2ffair s and he organized the couneil and iks pro-
cedures and his organization procedures stayed substantially
the same for the whole Eisenhower administrstion. So he and
Carroll were thare together, I'm not elear what Carroll's
duties were but perhaps the same as Andy's; that iz as
immediate military aide kind of thing, although he was not

czlled military aide.

BURG: No. That's my impression theough that it would de the

sam2 sort of things. Carroll, too, a military man.

GRAY: Right. I never knew Carrell. I knew that the Prasi-
dent thought highly of him and I think that Bobby Cutler

did. I should say, the record will show, but T'd like to say
now that Cutler organized the NMational Security Council. He
was suceceeded when he first left that Job by Dillon Anderson,
now deceased, who was succeedad by Bill Jackson, now deceased,
William Harding Jackson, and then Bobby Cutler came back in

the government and I succeeded him. Now his exposurs--and T



Mr. Gordon Gray, G6-25-~75 Page 12

think his book iIndicates this--his exposure to that machinery
really eame during the rather brief period when he served as

my deputy on the old Psychological Strategy Board.

BURG: That was in the Truman administration.

GRAY: That was in Lthe Truman administration. The PSE aszs it
was known was somewhat abortive. Thsre are many reasons

For this ineluding its non-acceptance by establighed govern-—
ment agencies, particularly thes state department, which is
understandabls because my view of what PSBE should have been
doing would have had it somewhat invade the state department
responsibilities and the state department didn't cotton to
this. It was, however, the forerunner of the old 0CB [Opera-
tions Coordinating Board] and therefore it had, I think, an
impartant and useful existence in the various svoluticns that
take place in government. It was a place where pacple in

the important departments came together and really discussed
and in many, many instancas settled difficult guestions below
the laval of the National Security Council, Well in any evant,

Bobby Cutler as my deputy on the PSB was made the PSB
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reaprasentativa an a body which was the forerunnsr, I think,
af the planning board, and I've forgotton what that commitiee
was called. Tt's easy to find because I'm sure it's in his

book.
BURE: Wa'll be aklae to Zfind it.

GEAY: And he bacame interested in and knowledgeable about
this part of the government which is in a way a mysterious
part of the government. So few pespls understand what the
Kational Security Council is. My view of the council is
that it is simply the President in council. You read today
about the Hational Becurity Council says this: the National
Security Council denies this; simply not =0 by statute or
otherwise. The Waticonal Security Council doesn't exist
axcept as a body advising the President amd that's all it isz;
it's advisory to the President. And you cannot hava, in my
Jjudgment, a meeting of the National Security Council in the
absence of the President unless vou have an acting President.
It was suggested to me at various times, not consistentiy

but it was suggested, by people highly placed in governmsant



Mr. Gordon Gray, 6-25-75 Fagae 14

that we should have what I would call rump sessiogns of the
¥sC which I always declined to have because the thought

being that some of these big issues could be discussed and
gort of thrashed out and then perhaps save tha President’'s
time. Well, it was my judgment amd I think the correet one

t+hat the President wanted to be involved and he was involved,

and I never accedad to thesa suggestions sbout rump sSessions.

BURG: It would ba like having a rump session of the cabinet

wirhout the Presidant. ')
-

GRAY: That's right, yes. But aven more so because I think
by wvirtue, vou know vou've raised a guestion, if I've ever
thought of it I've cartainly fargotten it. I'm not sure the
choug af it I e go

cabinet is established by law,

BURG: N&, the cabinet is not a part of the United States

canstitutian.,

GRAY: Well, nor is tha National Security Council. But it

is establizhed by law and=—--—

EURG: It geemza to me that the ¥H5C is a step below the cabinet



Mr. Gordon Gray, 6=-Z5-75 Page 15

with a more limited frame of reference to which it addrasses

itself. But it is advisorv.

GRAY: Well I would agree with the second part of that--I
think it has a more limited and specific frame of reference.

I do not agree that it's a step below=--

BURG: Oh, youw weouldn't. I suppose if ona looks at i+ Eram
the standpoint of the influence it can have, the potential
influence it can hawve, perhaps this is zight; it should not
be placed a step below. I don't think of it in terms,
really, of an organizational chart I suppose, but thinking
mainly that the National Security Council addresses itgals
to, let's say, a narrower rangea of problems perhaps than one

might find in the cabinet.

GEAY: That's right. wWell, to oversimolify, 1'd say that,

at least as I knew the council, it was concernad Fractically
not at all with domastic matters and the cabipet is concerned
practically not at all with internaticnal matters. Now that's
an oversimplification because I suppose the cabinet gets into

wheat deals—--but in terms of diplomatic and foraign military
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poliey, I think the cabinet is scarcely invelved. It may
have been before the National Security fct of 1947, but I
had the privilege of attending cabinet meetings when I was

special sssistant and I attended only thoze when I knew thera
was something on the agenda that I thought wmight Impact on
weo. and of course I attended cabinet meetings when I was
director of 0DM, and they were largely concernsd with domes-

bic matters, the cabinet meetings. I've talked a great deal

to get to the point of, I supposs we starced out--

BURG: Not st all, becsuse this has the happy facility of
bringing intoe focus this group and where it's placed in the

system and how it funetions, which I'm very pleased to hawva.

oRAY: Well as the records will show, exgept during scme
periods of illness, the President, I can't say without fail-=-
that's like saving never, but thers was a regular meeting of
the National Security Council every Thursday. This has not
ween the case since EBiseanhower. 2nd people, this was the
members of the council and others who attended, never had a

conflicting engagement. I mean thare was nothing more
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important to the President nor to the members of the council

rt
-

m
1=

than a ¥Nation Seouri Council meeting.

Wwall, I've ceferred to current nows storias which them-

L1

salves coatain references to the minutes, et catera. Kow
let ma explain something about the gouncil as it operated
ender President Eisenhowar. There was always a record of
zction. That is to say, after tha meeting was ovexr, I, with
the asgistance of the axecutive secrstary of the council,
Jimmie Lay, would prepare a rather brief document which is
known 25 a record of action which simply recarded the
decisions the President had made and bear in mind these were
presidential decisions, they ware not Wational Security
Council decisions. A brief record of the decision and
sometimes some explanatory material; these minutes, or these
records of actien—--I'm sorry, that was a Freudian glip, they
weran't minutes—-thesa records of action were circulated to

the members of the council for comment as Lo accuracy.

BURG: Would that have been done on the same day, Mr. Gray?

GRAY: Tt would have bean within forty-eight hours, I'd say.

T =he usual case, they would ceme back without comment.
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Oocasionally some department would snter a reclamma. I
remomber one oarticular one which involived, wall this was 1in
the basic national security policy papar and the state
department objected to my record as to what the President
dacided and we had guite a lLittle negotiation. This had to
do with, a5 I recall it, the nature and numbér of our troops
in EBurgpe and what they should be prepared to do, et cetera,
thig kind of thing. Ané I must say more usually than not
the President came down on my side of the interpretation of

the record of the deecision made in the council, but there

were reclammas put forward f£rom tima to time. But in any
avent the record of action then became one which sverybody
knaw, everyvbody understood and accepted because it was a
presidential decisien. &And they knew what it meant; they were
there; they heard the arguments for and against if there

were any; and they knew the reasons for the President's
dacision, KNow in the case of Ganaral Eisenhower, and I'm

nat sure this is on the public record but I think that

perhaps it's time that it might be if it isn't. As I under-

gtand it, in the early davys he instructed Rebsrt Cutler that
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he only wentad what I've been talking about; that is records

of action Of the eocuncil of——

[Intarruption]

GRAY: Ha instructed, as I understand it and I was not present
-—I can only say this is what Robert Cutler told me--who
incidentally was a Gear friend ©f mine tThroogh tha years

from late '47 ontil his death. As I understand it, thae
Prasident told Robert cutler he wanted no transcript kept of

the discuasion:; he only wanted what tha council actually

<

'y Y b
decided recordad. K H|

':'il;._.:..] ":'a-:"
BURG: Conld I ask you at this point, sir, Art [L. Arthur]
Minnich did keep minutes in the cabinet meetings and T

think Brad Pattsrsen kept the racord of action; there happened

to ke two sets kept there. Did you evor happan to hear why

this same procedare was not followed in NS5C?
GRAY: Well, I'm just aboot to tell you that it was,
BURG: Sorrxy about that.

[Laughter]
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CRAY: Yes, I remamber Brad Patterson and Art Minnich wery

wall, Well, the President instructed Robert Cutlery mot to

kaep a record of the discussions because the Prasident felt,

at least at the time that he started his presidency, that

some of these things would be so highly privileged that

thara should be no record of them at sll, I maan soma of

tha discussions. But hae did want the record of whnat was

dona, which was necessary,., &As I agnderstand it, Robert

catler simply ignored this instruction. He brought onto his

gtaff a rather eminent historian named Dr. [S.] Evarett 'ﬁ iy
gleason, who was a scholar. He wrote soms books with Bill Qﬁﬁzlﬁf
[William] Langer at Harverd, European history I guess. And

g0 there a3t the council table at every council mesting was

2 spacial assistsnt, Jimmie Lay, and BEverett Gleason, and

Gleason sitting there writing. I never understood why the
Prasident at one peint didn't say, "What the hell is this

fellow ¢aing?" But he naver asked me and whether ha ever

asked Cutler or anderson or Jackson, I don't know. S0

Everett Gleason did keep a running account of the discuasions .,

Shortly before, let's see, my recolleaction is dim about
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gdates, but it seems to me that Gleason left the NSC staff
bafore the eond of the EBisenhowsr administration. But in

any event I do remember taking Gleason--maybe he came back
te Washington or came back to the office for this purpose--I
rememtber taking Everett Gleason to the President with two
stacks of hooks mbout two or three feset high which were his
handwritten--now ny memory is bad--whether he'd ever put
those in & typewriter or whether they were handwritten, I've
forgotten. But in any event., they were his notes of all the

National Security Council mestings.

BURG: You'ra describing a stack perhaps 2s high s two and

Ffy

o kalf to thresa fest,

GRAY: I'll say two feet, two stacks about twe feet aach,

EURG: Each sztack about twgo fest. That would soem to maan

that they probably are not shorthand notebooks.

GRAY: Fo, no. No, no. This is longhand. Longhand. Yes,
They were longhand and whether he ever put it iante type I've

really forgotten. But the point is that there was this
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record, and for that resson historians, whenever they get
access to all the presidentisl papers, will find the most
complete record--and I'm gharing tha prejodice you earlier
expressed about the Eissnhower yvears—-I don't think it's a
prejudica, T think that the hiastorians will find that thera's
a more complete record of what was done in the field of
foreign and foreign military affairs, policy making, than in
any other President, beczuse subzseguent Presidents at times
ran the Kational Security Council cut of their hip pockets,
And yoo know they had waekly loncheons and I just don't

think the records sre there. Now these notes by Everett

Gleason went to [FPort] Ritechie and I think are now at . —
£ o
Abllene. You don't remember seeing them? I N

o ;-E'_I_'c_l i '_::'-"
BUORG: I don't remember sasing them, no. But that's all
right. My work deesn't tend to bha in the archives section

so thay may wall be thare and let's hope that they are.

GRAY: I think witheout being sure of this that everything
that was at Ritchis want to Abilene. T don't know this, bt

I suspact. I do know of one other thing--I'm going to talk
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gbout Cuba in a faw minutes--but 1'd like to sort of clean

up this business ¢f any documentation of the Mational Security
Council meetings. In the EBisenhower administration, I repeat,
thera were records o0 action, copies of which are witlh his
papers and I assume copies ramain in the government. I'm
reazonably sure they did. There was only one copy, howover,
of Gleason's notes and that went to Ritchie and now presumably

is at Abilene.

BURG: How Gleason cams o vou wikh these notes? [

GRAY: Ng, Gleason econtinued after I succeeded Cutler,
performad his funetion while T was spacial assistant. What

I said was, 1t's my recdllection he laft government maybe a
coupla of months before the Eissnhower administration went

ottt of office. I'm not aven sure of this, but I have some
recollection that Gleascn left, and 1've forgotten how we
filled this void afterwards, but in the transition phase as it
ware, aftar the election, and President Eisenhowar had teold
everybody in his staff, but me in very special terms, to

lzave evervthing in apple~pia order for President Kennedy,
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pnd we sought to do this. Bot it was in the transition
pericd, whoan I say bransition--after the eleckion and bafore
the inaugural, that I presented these notes of tha National
Sgecurlty Counclil meetings £o the President and I took Evarett
Gleazon slong beczuse he had done it, you see, and the
President at least appesred surprised. I think perhaps he
was surprised becausa he remambered having given this order

to Cutler. But ha was delighted.

BURG: Did he mantion the fsct that he had instruected cutlar

noet to do this?

GRAY: No, no he didn't say ahvthing sbout him, but he picked
up a copy OfF the book and he said, "By golly, this is great.
This is wonderful." So presumably thess papers are &t Abilene
and I would hope that they'll scon be opan to scholsrs.

Nebody can reslly write the history of the Eisesnhower vears
without access to these papers—-net adegquately in my judgment.
And I don't know, for axampla, wha's in_:nntrnl; I have tha
impression that Jonhn Eisenhower sort of is in control of his
father's papers—-hut I'd like to see the Eisenhowsr papers be

made awvailahle to scholars.
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BURG: There is an Eisenhower committee which he heads and

on which serve Roemer McPhee, Bill [William] Hopkins, possibly
[William] Horkan--I may be lesving someons out. Bat this
committee, ander the chairmanship of John Eisenhowex,
pericdically reviews the more significant papers so that

theyv're being opened as guickly as this can be done,

GRAY: Let me turn now tg 3 specific subject which I think
is entirely relevant to the guestion of assassination, which
ia where we camae in I think. &t least this is what John

informed us it was on. i

gl gy

BURG: Well we certainly thank you for these background things.

GRAY: Well T hope that it's not a burden to your job to have
#ll this. You probably will want to adit a lot of this stuff
out, but I've given cone instance in which I think the Presi-
Sent's orders were disregarded. I paracnally was involved in
another somewhat Similar situation, although not guite as
direct. When I became special assistant (snd I ean't tell
vou how long after I became spacial assistant this convar—

gation took place--and this may appear in the Columbia project
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interviaw) thea President spoke to Alien Dulles and me
together, I think, giving me the instruction and Allen that
there was to be only one copy of winutes, if vou will, of
what we then called the Fifty-Four Twelve Committee, now tha
so—-called Forty Commitiee, and that one copy should be in
the :centyral files of the DCI [Director, Central Intelligence
agaency], then Allen Dulles. General Eisenhower was perhaps
more security conscious or as security conscious as any
Prasident we'va had in historv. He was wall aware of the
very sensitive nature of the subjects considered by the
Forty Conmittes. And whereas he éidn't want to block out k.
histery, in other words, wheress he felt thera had to be

a record of what was done by this committee, he didn't want
copies of what they did floating sround the government, even
in the hands of a man--I have to say he trusted me or I
wouldn't have besn in that job=--he didn't avan want me

to have copies of the minutes or records of the so-called,
now, Forty Committse. 8Se he instructed Allen and me that
enly one copy shounld be made of actions of this committee.

I didn't chafe under this at all; in fact I thought it was a
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wize decigion. And so far as I Know, this ordar was followed
with the axception thet I'm éninq to coma to in a moment.

In about Pebruary or Mareh--I suspect ¥March but again this
igs in 1980 and, wall, fifteen years ago--I ramambar that
Allen Dolles asked me for a maeting with the President to
discuss & program of action designed to harass TFTidel Castro,
and I've choson my words very carefully--designed to harass
Fidel Castro. I set up the meeting with the President. h:
I've recently had some conversations——this is parenthetical--
with Don Wilson [Assistent Director, Eisenhower Library] and
with Bill Colhy [Director, CIA] about all of this, I may
have written some of this to Dop Wilson, but I'm sortg of

glad o get it on this recerd in any event. I set up the
meating at Allen's reguest. I'm sure he was accompanied by
soma of his aides in the agency., but who else was present I
just don't remember. And he wanted the President to approve
a program which consisted primsrily and I think solely of
sabhotaging sugar refineries as a harassmant and impadimant,
if you will, to castro and his operation .of his governmant.

I remembar thare ware schematilc drawings of sugar reiineries,



Mr. Gordon Sray, G=25-75 page 28

colored drawings, because xllen was showing the President
haw this sabotage was goling Eo be effected. The President

listened very patiently o this prescentation and he said,

i

wwell, " as I recall 1t, uallen this is fine, but if you're
going to wmaks any move against Castro, dom't just fool
around with sugar refineries. let's get a program which
will really do something about castrol”

and so Allen said, "Yes, = 1

and he came back in what, & week, iwo weeks, four wesks,
1 ean't remember, @nd this would have been, 1'm reasonabply
sure, in March with a four—-point program which was type-
written, and Allen read thig Program verbatim from the type-
written pages he had in his hand to make sure that he was
proposing to the vresident something that would be understood
by the President and would be in writing afterwards. I
naven't expressed this very well, but aAllen was Very caraful
tes read this document. &As I recall it, it consisted of &
four=-point Drogram. gabotage, certainly would have been one
af them:; more effective sconomic sanaticons:; propagands activ-

ities, wnich resulted specifically in that Swan Island
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radio being established, propaganda station beamed To Havanna;
snd the training of Cuban exiles. And this was the four-

point program.

BURG: And the training, I presume, of & military nature?

GaaY: Paramilitary training, ves. In those days, back in
March of '60, the thought was infiltration of small teams of
trained people. Thers was never any thought in March of 15560
of an invesion of Cuba. But the President had authorized
thie program, one part of which was the training and equipping,
at that time numbers unspeciiied, of Cuban exiles. The
President gave his approval. He approved the document that
nllen Dullés read to him. 2and it then went back in whatewver
the CIA or the DCI files were.

sew 2t the risk of having thia thing guite coniused,
let me put in & perhaps a lengthy parenthetical statement.
Perhaps a yesr ago I received word from a Dr. [Jack B.]
Pfeiffer, an historian with the Central Intelligence Agency.
well, end psrenthesis-=-I'11l have to come back te this later

necause chronology is going to be confused.
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SURG: Pfeiffer, YIv thea way, spelled—-

GRAY: P-f==MOravian.

BURG: Germanic tvpe.

GRAY: Well, I'm being more particular when I say probably

Moravian. - Anyway, P-f-g=i-f{-f-a-r.

SURG: Yes., But you would rather reserve that statement £0r

)

3 MOmEnt. f ")
"
A R’
GRAY: 1I'll come Baeck to that in a minute because it would be

more meaningful later.

BURG: Could I then ask one guestion kafore you move on?

GRAY - Sura.,

AURG: With ragsrd te thae training of Cubsn exiles--4did Mr.
Duillas's pepar, his four-page paper, spacliy the kind of
trzining thst he proposed to give these exiles? Or was the
president, in effect, agreging to an unspecified kind of

training?
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GRAY: My recollection is that it was largely unspecified,
axcopt I would say the paper didn't contemplate artillery
training, I mean I think it was more infantry type, small

arma==
BURG: Swmall arms.
GRAY: This is my recollection.

BORG: And I'll ask ones morxe thing: Is it now your imores-—
gion that that training would be small zrms training for
units which would be organized, let us say, somewhat along

an American pattern of sgquad, platcon, company--
GRAY: Emall teams. Infiltrate. Hf. &
BURG: Almost like commandoc units then.

GRAY: ©Okay:. Yes, I—

BURG: That would be a texrm wvou think you eould accept for

that.

GRAY: I think so. But, anyway small teams. In those days



Mr. Gordon Gray, G=25=75 Page J4

in February or Mareh, whenever it was in 1560, which was a
little less than a year before President RBisgnhower left
office, the original thought was infiltration of small teams,
really a small operation as compared to what actually took

place.
BURG: For purposes of ssbotage, Mr. Gray?

GRAY: No. sahotage was a different operation. It was hoped
that these small teams could actually get the population
with them and that there would be an uprising ‘egainst Castro
and that these small teams could take care of the Luban

F T4 A M
militacy. o o

BURG: I sees. 8o they could form cadres within Cuba.

GRAY: Yes. There was a lot of discussion that went on in
later meetings which I'm going toc advert to in a minute
abocut forming & goavernment in exile, probakly in Miami, I
don't kxnow, so that when this paramilitary action, whatever
it might be, took place this government in eXile could

proclaim itself the constituted government of Cuba and move

to Hawvanna.
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BURG: That sounds s0 much 1ike what the General would have

heen Familiar with while he was in England and later on wien
ha moved ontd the continenc in 1944, In effect, the govern-
mont in exile, whether Polisn or Norwedian or Duteh, the

registance building--

GRAY: And he was really wvery much interested in the govern-—
ment in exile portion of this preparation for a mova against
Castro. [
Rnyway, that one memorandum that Allen resod From, I
now know went back into the cantral files, or the DCI files.
following that meating, I had a huanch--and I sSaw no Iresson
to keep a record of that becauss I knew that that would he
pregarved--but following that meeting I had a hunch that
+his Cuban thing would develop into something more than tha
grédinary covert action taxen against some Fforeign leadership.
and so, contrary to the President's instructicns, I made
earatul memoranda of every Meeting he had on guba, on the
sebject of Cuba, =1l during 1960 and inteo '81, if there were

any meetings in January.
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BURG: Moetings, for example, of the WsC?

GRAY T Mo, no.

BURG: Or private mectings—-—

CRAY: These ware private meetings with the President.

oURG :==with Alien Dulles.

GRAY: Well, the one thing I can't renember is whether these
meatings were under the auspices of what we were then calling
Spacial Group or whether it was really the President, Dulles,
and @ray. I'm sorry, I just can'® remembar whather they
were officially, if wyou will, Bpecial Group meetings.
Although I do know that as the yedr went along, the other
departments involwed, state and defense, wera brought - -into
the meetings and towards the and of tha year actually Mr.
(mhomas] Gates and whoever then was chalrman of the Joint
chiafs of Stasf and some high-ranking state department
official, sacratary oTr under secretary, attended some of

these meatings. But in any event, this is easy enough to
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establisn 1f anybkody wants to try o do go Because these
papers are at Abilene, these memoranda, and the memoranda
would certainiy disclose whe was present at the mesting.
gach memorandum would discloses it. So unbaknownst to tha
Pragsident again, I wasa keeping a record, a very careful
record, of everything that was said in these meetings sbout
Cuba because I had & gut feeling, sometimes you're lucky

anough to mave, that this could become guite important.

BURG: You're teking the notes physically during the meetings
or recerxding it immediately after vou got back g your o

aFfimae?

GRAY: Taking notes during the meeting and dietating to my
gonfidential sacretary; they are all typewritten. ¥No copies,

Just the ariginsl.

BURG: And the Genersl didn't notice you doing that anymore

than he noticed Dr. Glaason.

GRAY: I just think he just didn't pay attention, Well I
never told him that I'd done this until after the Bay of

Pigs. I think he went out of office not knowing that thesae
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memoranda existed. &and they went with all of my papers, and
I had scores, dozens, hundrads, I don't know, of memoranda

of meetings with the President which didn't relate to Cuba,
2ll in only one copy. I'm sorcy I don't have eoples of these
things now myself, And they went with all of my Hational
Sacurity Council materials to Ritchie and now I know that
they'ra at Abilene. After the Bay of Piga, I called General
Eisenhowar up--he was at Gattysburg of course—with deatails
of some of this. John would remember perhaps better than I.
Are vou going to intervisw him or have you on thesa general

subjects?

BURG: I will.

GRAY: Well, I would suggest you jog his recollection. hy
recollection is that as soon as the Bay of Pigs occurred and
thera began to be this spate of statements by psople like
Stuart Udall, then secretary of the interior who didn't know
his albow from third base about nationzl security aififzirs,
snd pthers that the Kernedy administration had juast been

stack with the Eisenhowear military plan; thera's was no way
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tvhay could aveid going through with it and so forth, which

was a bunch of nonsensg, @ coursc.

BURG: They were implying a militsry plan of great dimeasions,

great complexity, on-goling, Gifficult to sLoPp.

GRAY: That's right.

BURG: Where your contention is, the only thing military was

this training of——

GRAY: That's right.

BURG: -—--paramilitary groups.

CRAY: Ané I would have to say that as the year wWent on,

they began to talk in terms of larger sizad units.

BURG: That is the vear 13960. \=

GuLY: Yes. And one thing I do remember, and I think the
memoranda will reflect this, one thing the President said in
virtually every onz of these mestings was this: "Now boys,
i1f you don't intend to go threugh with this, let's stop

talking s2kout it."
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[ Interzuption]

GRAY: In any evant, as the year want on the talk was more of
units more regembling our military than guerrilla, if you

will, trained people. Although, if thers was ever any unit
traioing, I'm just not sure, Well in any event I called the
Genaral uz and I said, atter all these publiec statements began
to come out, "Would you like to sse A record of all of your
conversations about Cuba?"

He gaid, "I think I'd give my right srm to hava such,

Put of course there isn't anything."

I zaid; "Thers ig."

and he said, "Well, where is it?" gy

And I said, "It went with my papers to Ritchie."

5o somehow, and John would remember this betier than I,
what I think happensd was that the General asked John to find
these memoranda at Ritchie and to bring them to Gattysburg.
And he asked me how guickly I ecould get up there, and so
very soon I got up there, and John had all these memoranda,
ané wa want through them. The President read them word

for word-—"By golly, that's right," "Hemember this." and ha
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came ta ohe, he said, "This iz wrong."

T gaid, "wall, all right sir, whet ig i¢2" I'd used
the word planning, and, of coursa, ha being a mllitary man
the word plamming had a very spécial, pracise meaning to him.

And he said, "We 4id no military planning,” which is
correct. I mean, for examols, I naver heard of the Bay of
Pigs until this thing tock place. I mean, there was no
military plan. The only thing that he had authorized and he
discussed was the organizing, training and eguipping of
Cuban exiles. As long as he was Pregident, thnere was no
plan as to how they would be, whers they would be landed,

how they would be transported-—there was no military planning

is the point. L
BURG: Or even when. ktﬁljf

GRAY: That's right. Oh, yes. Absolutely.
So he said, "Thare waesn't any planning."
And I said, "wWell, that's right, Mr. President.”
S0 hne said, "With your permission I'm going to have this

page rewcitten to reflect the facts."
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T said, "That's fine with me. Angd we agresd on the
larnguage which, I don't know whether it was program or Some-—
thing, but we Leok the word planning ouwt because Chere
actually: hadn't baen any planning, andé I guess John got the
page retyped. I've written a mamorandum about this, I think,
for Don Wilsen. I think I've describéd this thing ocnce
before, perhaps in a letter which would e at Abiliena. DBut

I invite veu to check John Eisanhowar's mamory on thisa. I'm

sure hae'll remenber it.

BURG: So, if nothing else, we pan assume that one page of
the typawritten notes prepared by your confidential secretary,
one page will appesar in a diffarent typeface than the one

she used and that this may allow us te identify the parti-

cular padge.

GRAY: I have to assume that it'd be a different tvpaiface;

I can't believe that by this time I could have gotten hold of
the same typewriter. I think John had it dons, but his
recollection would be——. And I mentieon this in the interesst

of historical accuracy for two reasons. I would feal impelled
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to point put the fact that ona of these mempranda, b paga I
think, ona page only is involved, was changed with my full
approval because 1 agreed with the President'e cghjection to
i, I mlso wish to hawve it recorded to underscore the fact
that he laft office clear in his own mind that there was no
military planning yet deavised for what became the Bay of

Pigs operation. Well, he was deslighted te have these memo-

ranca or to have them on fecord as it weara,

BURG: Said nothing to vou about your having vielated his

instructions.

A iy o 4

GRAY: No. ¥Wo. I =aid to him, "Mr. President, contrary to
vour instructions I did this." And he looked at me with a
logk of disapproval and than began reading them and the
digapprowval dissppearad rather guickly, and corractly so0
becauss this is &an important part of history.

Well now to get to Dr. Pfaiffar., Hs callad ma perhaps
B vear ago andé sald he was writing & definitive history of
the Bay of Plge at the request of the DCI, then Bill Colby.

colby had ecoms on board at this time. nd he wanted To
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read my Columbia [University Otal hHistory] transeriot. Well

I zaid ta Dr. Pfeiffer—--I don't think I'wve aver mat him,

this is all by telepheone--I said, "You certainly hava my
permission and I don't remember what's in thera about the

Bay of Pigs, but you cannot write a definitive history without
having acecess to that foar-poeint paper and to my memoranda."

I snould say I have in my files here an exchange of corra-—
spondence with Géneral Eisenhower, coplez of which are st
Ahilene, T have the originals here, after he went out of
office and aftar this discussion up at Gettyshurg about the
memoranda, I think saying he had sent John down here to £ry

to find and read, what I refer to as the four-point paper.
And I think his correspondence, and this is sasily checked
at Abilene, although I do have it here-—you see this was
post-government. I didn't take any papers out of govarn-

ment but I've kept correspondence with--— E;
: -
Yy

BURG: This privata conversation between you and the Genaral,

GRAY: ¥eg. I think he reported to me that they told him at

the CIA thet they eouldn't locate that four-point paper.
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And we had some cluck-cluck correspondence about, you know,
"It's soxt o silly that they eauldn't locate it," but he
sort of gave up on it. Ha wanted to have a chanca to read

that again, too, as well as these memoranda, yaln ses,

BURG: Did he agccept the fact that that memorandum couldn's
be found? Did he accapt that as within the possibilities,

iven £iling systems in government servioce?
q

GRA¥: I thinX ha did. The point is, however, that I'm

making, that after Dr. Pfeiffer got in touch with me about
his history, I told him that, well I'm repaating, that he
couldn't write a definitive history withouts the first memo-
randum and then the subseguent meémoranda that I kKept. And I
called Bill Colby about this. Colby sald this was a serious
history, commissioned by him; he's having saveral of the

more centroversial things researched zand he started it hafore
all this recent furor--this was a vear ago I guess. And ke
sald it was all right for PFeiffer to see thase wvarious

papers and he asaured me that I would be given the OpDoT—

tunity to review anvthing before it was put in final form.
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So then I t&lked with Don Wilson. He caused ressarch to ba
cone, or did it himself, I don't know, and he found some of
thesa Cuban memoranda of mine, but theywren't all in ons
blace, unforturately. Apgarently thev had besn dispersad=-
for what reason I can't imagine because they were in orhe
folder when they went to Ritchie. And subseguantly Colby
told me that they nad found the four-point paper in the DCI
files and that Pfeiffer indead did have access to that and
Don Wilsen, I den't know whethar he communicated with
Pfeiffer or I did, anyway Pfeiffer was told. He'd been out
to Abilene doing rasearch absolutely in the dark about

these memoranda and nobody told about them wntil I &id. So

he has seen some of them; I haven't checked with him recently.

Whether he's going to get his hands on all of them, I don't

know, There must have been scores. There were many, many

meetings sbout Cuba with the Prasident. Every one careful ly

recorded.

BURG: By the way, when you were at Gettysburyg and John
Zisenhowsr had acguired them evidsntly From Ritchie, they

ware at that point——
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GRAY: All together.

BURG:--2till in the folder all ltogether and organized pretiy

mach 25 you-had organized-—-—

GRAY: Well it was chronological. Now whether in the neantime
-=1 hawvan't talxzed with Don Wilseon about this in months and
months=-=maybe they've found tham all, I don't know. But I
myvsaif don't see any reason now, subject to reading them
again, ageain personality thing-—-I don't know, but I can't
really see any reason why they shouldn't be sxfaced teo

atudents, to historians, scholars.

BURG: So thare would be in them nothing detrimentsl to

the present security of the United States nor--—
GRAY: I would think not. B |

SURG :——detrimental to the administration in the way that it

handlaed--

GRAY: I wouldn't think =so.

BURG :——covert actlivitios.
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GRAY: I wouldn't think so. Of course this was the bhiggest
egvert activity, so-called covert activity, ever angaged in
by the United Siates. There's never been anything to egual
it and it probaply shouldn't have--it should hava beaen s-—-—

at one point it should have been turned over to the military.
BURG: You're thinking now of the Bay of Pigs.
GRAY: That's richt.

BURG: Kennedy administration.
GRAY: Yes. But in any event we're only talking abﬂﬁ;.the
Biserhower administratian.

Well neow I've talked foxr over an hour I guess or longer,
to get €0 one point, whidh is the thing that John Eisenhower
wanted me to talk to vou about--assassination of Castro. I
recall no sericous discussion, Zerious discussion about the
agsassination of Castro at any leval in governmant although
I have no doubt that it was fully discussed in the agency

and other places.

BURG: 8y the agency==the CIA?
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GRAY: CIA and maybe the military for that matter. T have

no doubt that people contemplated assassination attempts. I'm
aliest as sure S8 T'm sitting here that no azsagegination
attempt was over discussed with President Bisenhowsr. And T
have two reasons for feeling so eonfident about that. Humber
one: If he had ever sericusly considered spproving an attempted
a@ssassination of Fidel Castro when otherwise would he have P
serigusly considewed it than in these repeated meetings a.‘::n::ri:xtl-ﬂ:ﬂ\.{,_+
Cuba? And assassination was never involvad in any of these
discussions. This, I think, can ba proven you see by these
written mempranda. I'm reasanably sure, z@lso, that nothing
was contemplated in the way of action--well I'm certain while
he was still in office because I had been and was hig reapre-
sentative to what we now call tha Forty Committese, and there
wale many activitiaes approved there by that commities which
wera of intense interest to me and I remember following the
actions we men approved very carefully. I usad to call

Desmond Fitzgerald who was in charoe of this business at the

dgency. I remember once it was something going on in Tiket

and I was calling him almost every other 2ay saying, "What's
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going an? Are we succeeding?"--and various other things
that wera being done arcound the world I was very much inter-—
agted in. I eure would have been interested in the outcome
of any aagsassination attempt and I never remember any seriodg

discussion, certainly not at the presidential lsvel.

BURG: Now what interesis me, Mr. Gray, 1f I can pursue it
for just a moment, it seems to substantiate, too, what you
gay. When Allen Dulles wished to present to tha President

a rather innocuous plati, in the =tazte of the world ak that
time an innocuous plan, that would involve sabotage of sugar
refineries, you say that he came to you. HEe appyoached vou

and asked you to set it up so that he could ses the President.

GRAY: That's right. ;

BURG: This would seem to imply that Allen Dulles, certainly,
was not in a position where he could go directly to the

Pregident with plans of this nature.
GRAY: Yeg, that's correct.

EURG: He went through wvou.
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GHAY: That's ecorrect.

BURG: And to wvour knowledge that was the only way that he

gailnad access to the Presidant.

GRAY: Oh, he saw the Prasident, but on intelligence matters.

EURG: O went through vour

GRAY: No. I'm saying I have no doubt that if they discovered
a naw Yankea class submarina or somathing in the Soviet navy,
he'd ask to see the President, show him pictures of whatever
the documentation was about that kind of thing, but not for

covert, not for cevert action.

BURG: Covert——the route would be through you.

GRAY: That's right, And this is why I Eay I'm not sure
wnether this was strictly a matter for the so-called Forty
Committes or neot, but bacanss of his understanding that I
was t£o ba involved in anything of that nature--to proteect
the Presidéent frankly:; that was my job, to mske sure that
they Glidn't do something that was going to——well, I would

make exception to something that was going on bafore T
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became special assistant and to which T was not privy till I
becama special assistant: The U-2 £lights. How they ori-
ginally got approved, I don't know. Dut after T became =special
e£zsigtant, over=£flights and things of that sort had to be
approved by the Forty Committee. Tha Prasident said to ma
when—-you remember the Berlin tunnel? You remambar they dug

a tunnal undar--went into Ezst Berlin, tapped all the tale-
phone lines and the operation was blown. And thHe President
issued instructions through me that he wanted to make sure

that thereafitsr tha Forty Committea approved svery actinﬁ_.: 'ﬁﬁ
that involved the soversignty or territory of ancther s ;
nation. And I guess it was this instruction which ledg to
Allen coming to me to sat up the meeting. He would not have
set up & meeting for action involving another country without

my knowledge and participation.

EURG: So you ecan state categorically that assassinatien was
certainly not talked about in the NSC and in the Special
Group or Forty Committes; it was certainly not discussed and
furthermore vou made complete memoranda af those segsions

throughout the year 1960 so=-
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GRAY: And into Janusry of '61 probably.

EURG:=-Jznuary of '6l. So, in these two places where it is
guite likely it would have bsen discussed if it were to he

di=scusgeed &t all, it was not——

GRAY: That's right.

BURG:——covered. Nor was anything said there with respect to

Trujills and the Dominican Rapublic——

GRAY: MNow, Trajillo's &, let's finish with Castro.

BURG: All right.

GRAY: One thing I want to make clear is that, as I said
earlier, I'm not sure that Cuba was handled strictly in
accordance with Forty Committes procedurss, I'm inclined

te think that it wasn't, that this was between the President
and tha CIA and then others were brought in from time +o time
who normally would have bzen members of the Forty Committee,
but I don't think that--I'm trying to think. The Forty
Committee then had & secratary and he was never presepnt at

these mseiings. I guess that's one rezson that I Zait
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compelled to make a memerandum. This leads me to
these woere not strietly Forty Committee meetings,
time that the thing finally shook cut as it wexrs,

ients normally represented on the Forty Committee

=y

invoived in thess meetings.

subsecuent mestings.

-

BURG : It m

work of the Forty Committee mesting.

ERRY: That' o, no. One differsnce is,

e

right.
meatings took place in the President's office.
such,

comiitiea, as

SURE: 1 s&e.

meetings.

GEAY : A1l inm the oval office,

Mot 1n the first on&, but in

Fage 52

think now
but by the
the depart-

Wera

ght not have taken place within the usual frame-

2ll these

Tha Forty

nevar met in the President's office.

I'd meant o ask vou what was the site of the

Every one in the oval office.

To say that I never heard anvbody mention the assassination

of Castro—--I can't say that because, ior example,
the planning board once considering a

Mear and Middle Bast =2t a time

I remnambar

revised paper on the

wnen Masser waz riding high.
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And a part of this paper dealt with what the United Statesg!
posture should be towards Nasser. And in the planming board
in the early days of the preparation of thias paper, the
viéws want from oné extrame to the other--somcbody wanted to
oump off Nasser and somebody else wanted to get in bed with
him and everything in between. But I can assure vou when
the paper Tinally went to the President and couneil, assassi-
nation was not mentioned &= one of the alternatives. There
were several alterpative wurses of action. Interasting thing
that it was the Central Intelligence Agency that wanted to
get in bed with Nasser and John Foster Dulles took issus with
tnat point and the President came down just about where he
shauld have which was half way between ssaassination and
getting in hed. You know what I mean.

L

o 17 [

&
BURG: The conversations ware in the diseussion Btage. Then
you're saying the discussion was 2o wide ranging, so free

ranging that one could have this anermous soraad in alternste

solutions.

GRAY: Oh, well sure. I ssem to remenber =nd prooably it
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may nave been the tressury repressntative, I don't know, who
sald, "Let's bump him off." Well the interesting thing is

that the CIA view was at least at that level-~

L
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GRAY:--vas, well the CIA view was certainly not to assassinate,
but embrace him, you see. Because they thought he was the
wave of the future and we batter jolly well get on with the
wave of the Tuture. No seriocus consideration of asEassina—
tion.

Wow sther mentions. I said =ome of this to the Rocke-
Cfeller Commission because they incuired about agssaEsination
when they had me appesr. T served as a member of the Presi-
dent's Foreign Intelligence Advisory Board. Now I can remem-
ber during the Vietnamese perigd when one menber of the
board no longer on the board, every time the DCI appearad
and he sppeared avery tims we met which was every two months,
this member of the board would say, "Have you done anything
or given any thought to trying te bump pEf the leadership

1n Hanoi?" And the DOT would shrug and the next time he'd
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come before the board and this same member would ask this
same guastion and he'd--, BSo for me to say I naver heard
aBssssination mentionad would be ridiculoug, bat no DEI of
whom he asked that guastion, and I think thers wera at least

two, aver gave any, as far as I know, any serious thaught

et

i
- S e

A
BURG: The responsc wis & shrug and a-- [ v

GRAY: Yes, that's right. &And se I'm just saying that I

can't say I never heard assassination mentioned.

SURG: Bult as & serious consideration, brought inte & planaing

stage pr sven avidently a cless inspection of the idea, it

doesn't seem to have-=-=

GRAY: Well it was néver disclosed to our board that there
was any seriocus--. Now there may have been a lot of conver-—

sationa in the agency, but--

BURG: Where contingency plans have to ba

GRAY¥: That's right. But it was nevar reported to us--yvas,

wa've got & plan.



Mr. Gordon Gray, 6=-25-73 Bage 56

dow, Trujille. I was askad by the, well not the shies
coungel whose name is 32iin, but cone of his acgociates, I
mat with Belin perhapa an hour boefors I appearaed bzfore the
Rockefeller Commission, And he sort of wanted Lo oo aver

-

what he was going to ask me $o that=-. Ha

gked me if I'd
ever heard of the phrase "exscutive action." I couldn't
recall ever having heard of it. In fact I had te ask him
what it meant and he said, well as he understoad it, that was
a term given to plans for assassinations. Well, zs Ffar as
Yy memory goes, I never heard of “sxecutive action." He
asked this in my sworn testimony and I told him I didn't &
recall hearing, except from him earlier. Mt
Then ene of his asgsociata counsels said, "You remembar
the Forty Committee considaring arms shipments to dissidents
in the Dominican Republiic?"
And I said to him, “Well, no, I don't." And I said, "IF
vou're talking about Trujille, this all ocecurred T think in
the Johnson administration or maybe it was Kennedy, I don't
Inow, but not in the Eisenhawer adminigtration, " Trujillo's

murder or whatever it was did not take Plsca, I thHink, during
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the——. So T said, "Do vou have any dates of these msestings

goutre referring £a?"

2 said, "Yes, Decamber something, 1960 and January

sometning, 1981."

Well I said, "Weall, ne, I don't recall, It's possible
that there was cisecussion and approval; I just don't happen
te recall it. It couldn't have been any very big thing or I
would have recalled it.”

Well ha s=2id, “There wers certain approvals given to
the shipment of certain types of small axms and it was
discussed in meetings in late 59 and early '60.° ——

well I said, "Frankly I don't racall.”

BURG: TLate '59, early '60 or late '69, garly '6Ll7

GRAY: I'm sorry, Late '&0 and early '6l. While I was
gtill in cgavernmant.

I said, “I'm sorcy I don't recall ic."

Ha said, "Well, had there been such discussisn, would
{+ ba yvour guass now and not racalling that the purpoze af

the reguest for these arms was to healp some dissidents, ch,
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o give them some fire power or was 1t ¢clearly for the
purpose of asssssinating Trujilis?®

Ang I zzid, "Well, I'd e shocked bevond any measure
that I ecan think of if the Forty Committes discuszed agsazsi-
nating Trujilla.," -And I said, "This is the best answezr I
can ‘give vou. I don't reacall the discussions and certainly
I think I would have remembersd anything which pertained to
agsassination.” And this secamed to satisfy him,

Subseguently I made inguiries about this, and I think
thare was something like & half a dosen weapons involved '
and went in some diplomatic pouch or something. My impres- N
sion is that, without knowing this, that this was not involved
with =ny assassination attempt, although, of course, he was
kili=sd, HNow whether the CIA Had anvthing to do with that, I

don't know: I honestly don't know. But I'msure that Eisanhower

didn't have any knowledge of it.

BURG: Now let me stop it at this point, thanking you so

mmuch for what yvou've dona.



	Gray_Gordon_342 001
	Gray_Gordon_342 002
	Gray_Gordon_342 003
	Gray_Gordon_342 004
	Gray_Gordon_342 005
	Gray_Gordon_342 006
	Gray_Gordon_342 007
	Gray_Gordon_342 008
	Gray_Gordon_342 009
	Gray_Gordon_342 010
	Gray_Gordon_342 011
	Gray_Gordon_342 012
	Gray_Gordon_342 013
	Gray_Gordon_342 014
	Gray_Gordon_342 015
	Gray_Gordon_342 016
	Gray_Gordon_342 017
	Gray_Gordon_342 018
	Gray_Gordon_342 019
	Gray_Gordon_342 020
	Gray_Gordon_342 021
	Gray_Gordon_342 022
	Gray_Gordon_342 023
	Gray_Gordon_342 024
	Gray_Gordon_342 025
	Gray_Gordon_342 026
	Gray_Gordon_342 027
	Gray_Gordon_342 028
	Gray_Gordon_342 029
	Gray_Gordon_342 030
	Gray_Gordon_342 031
	Gray_Gordon_342 032
	Gray_Gordon_342 033
	Gray_Gordon_342 034
	Gray_Gordon_342 035
	Gray_Gordon_342 036
	Gray_Gordon_342 037
	Gray_Gordon_342 038
	Gray_Gordon_342 039
	Gray_Gordon_342 040
	Gray_Gordon_342 041
	Gray_Gordon_342 042
	Gray_Gordon_342 043
	Gray_Gordon_342 044
	Gray_Gordon_342 045
	Gray_Gordon_342 046
	Gray_Gordon_342 047
	Gray_Gordon_342 048
	Gray_Gordon_342 049
	Gray_Gordon_342 050
	Gray_Gordon_342 051
	Gray_Gordon_342 052
	Gray_Gordon_342 053
	Gray_Gordon_342 054
	Gray_Gordon_342 055
	Gray_Gordon_342 056
	Gray_Gordon_342 057
	Gray_Gordon_342 058
	Gray_Gordon_342 059
	Gray_Gordon_342 060
	Gray_Gordon_342 061

